
Lieve Wouters
De kwaliteitsjournalistiek in 
Vlaanderen staat onder druk. Dat 
heeft voor een stuk te maken met 
de economische crisis: de inkom-
sten uit publiciteit nemen af, re-
dacties van verschillende bladen 
worden samengevoegd en afge-
slankt. Daarnaast speelt ook de 
factor nieuwe media: de opkomst 
van ‘burgerjournalistiek’ op het 
internet jaagt de professionele 
journalistiek op. Almaar minder 
journalisten moeten instaan voor 
almaar snellere berichtgeving.

Verschraling van de nieuws- 
garing is het gevolg. Tegenwoor-
dig is gemiddeld nog slechts 
twaalf procent van het nieuws ei-
gen werk van redacties. De rest 
wordt gehaald uit persagent-
schappen. Nadat ze eerder ook al 
hun eigen ideologisch referentie-
kader opgaven, gaan kranten nog 
meer op elkaar gelijken.

De media worden niet voor niets 
de ‘waakhond van de democra-
tie’ genoemd. Als zij die rol ver-
waarlozen, gaat dit de hele bevol-
king aan. Daarom organiseerde 
Vlaams minister-president Kris 
Peeters (toen ook minister van 
Media) in maart 2009 de zoge-
noemde Staten-Generaal van de 
Media. Alle grote mediaverant-
woordelijken waren aanwezig en 
alleen dat maakte de bijeenkomst 
al zinvol. Kris Peeters besloot het 
Fonds Pascal Decroos, dat onder-

zoeksjournalistiek promoot, for-
ser te subsidiëren en het statuut 
van beroepsjournalist te actuali-
seren om freelancers beter te be-
schermen.

Maar meer is nodig om de kwa-
liteit in de journalistiek te bevor-
deren. Dat het principe van de 
zelfregulering van media geen 
afdoend antwoord biedt, bewees 
de sensationele berichtgeving 
in de zaak-Ronald Janssen. De 
drang om als eerste met nieuwe 
informatie te komen, dreef kran-
ten ertoe alle mogelijke details 
uit ’s mans privéleven te publice-
ren. Uitgerekend op de dag van 
zijn bekentenis zette Het Laatste 

Nieuws zijn insinuaties van de vo-
rige dag ‘recht’ met een bladzijde 
over de positieve kanten van de 
man.

In 2002 werd de Raad voor Jour-
nalistiek opgericht. Die behan-
delt sindsdien klachten tegen de 
media. Maar de raad kan alleen 
een deontologisch oordeel vellen 

en is vooral bedoeld als platform 
voor zelfregulering. Vanuit de 
overtuiging dat geen enkel me-
diabedrijf zichzelf geneest, kijkt 
socioloog Luc Huyse, gewezen 
hoogleraar aan de K.U.Leuven en 
peter van het initiatief mediakri-
tiek.be, in de richting van het pu-
bliek. „Alleen de gebruiker kan 
de media tot regulering dwin-
gen.” Maar dan moet die gebrui-
ker eerst ‘mediawijs’ worden ge-
maakt. Daar ziet Huyse een taak 
weggelegd voor middenveldorga-
nisaties zoals Davidsfonds, kwb 
en andere sociaal-culturele orga-
nisaties.

Positief noemt de socioloog 
het initiatief van de vrt-nieuws-
redactie, die sinds twee weken op 
haar website (www.deredactie.be) 
het publiek oproept om mee te 
debatteren over de kwaliteit van 
het nieuwsaanbod. Enkele uren 
na de lancering bewezen de vele 
ernstige reacties dat het publiek 
klaar is voor zo’n debat.

„Het besef dat er iets moet ge-
beuren, dringt stilaan door”, zegt 
Luc Huyse. „Het kan niet zijn 
dat het televisiejournaal belang-
rijk buitenlands nieuws, zoals de 
speech van Obama in Caïro tot de 
moslims van de wereld, laat ver-
dringen door dat van een aanslag 
op een man bij een crèche, die la-
ter puur verzinsel blijkt. Mensen 
hebben recht op kwaliteitsvolle 
berichtgeving.”
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Kleine tik, grote discussie
‘Pedagogische tik’ zou leiden tot succes. Tegenstanders blijven bij verbod

Hoeveel kan een 
school aan?
Almaar meer kinderen met een 
stoornis, een beperking of een an-
dere aandoening volgen het re-
guliere onderwijs. Dat stelt de 
draagkracht van scholen op de 
proef. Hoeveel kinderen met spe-
cifieke onderwijsbehoeften kan 
een school aan? Arteveldehoge-
school onderzocht bij twaalf ba-
sis- en middelbare scholen welke 
factoren die draagkracht bepa-
len. Uit de studie blijkt dat die 
draagkracht afhankelijk is van 
vele, voortdurend evoluerende 
factoren zoals het leerkrachten-
team, de individuele leerkracht, 
beleidsaspecten en maatschappe-
lijke invloeden. De onderzoekers 
geven ook raad mee. Werken aan 
draagkracht moet een duidelij-
kere plaats krijgen in de leraren- 
opleiding en een beloningssys-
teem voor scholen die goed zorg 
dragen voor alle leerlingen, kan 
zinvol blijken.

Overheid erkent 
middenveld
De Vlaamse regering onderte-
kende op 14 januari een charter 
met een honderdtal verenigin-
gen, waaronder acw, cm en Ge-
zinsbond. De overheid erkent het 
verenigingsleven en zet het mee 
in, in de strijd tegen maatschap-
pelijke ongelijkheid. Het charter 
bepaalt hoe de samenwerking en 
inspraak zullen verlopen en hoe 
het middenveld bij de beleidsop-
maak en -uitvoering zal betrok-
ken worden. (lw)

 X Onderzoek wijst uit dat 
wie als kind geregeld 
een tik kreeg, meer dis-
cipline heeft en het dus 
beter doet op school
 X Veel Vlaamse ouders 
willen niet slaan, en 
zoeken alternatieven 
om te disciplineren

Jozefien Van HuffeL
„Zo, een pt’tje.” Wanneer broer 
Tibo aan tafel iets te nadrukkelijk 
de aandacht trekt, geeft de tienja-
rige Karo hem een tikje tegen de 
zijkant van zijn hoofd. ‘pt’ staat 
hier wel degelijk voor ‘pedagogi-
sche tik’, maar in de jeugdbewe-
ging van Karo en Tibo is dat enkel 
nog een grappige en speelse reac-
tie op fratsen en aanstellerij. Als 
de kinderen er al mee lachen, wil 
dat dan zeggen dat oorvegen en 
billenkoek verleden tijd zijn? In 
de diverse media was de pedago-
gische tik de laatste weken noch-
tans opnieuw brandend actueel.

Uit onderzoek van de Ameri-
kaanse psychologe Marjorie Gun-
noe bleek immers dat kleine kin-
deren die af en toe een tik krijgen, 
in het latere leven succesvoller 
zijn. Ze zouden het als tieners be-

ter doen op school, en vaker uni-
versitaire studies aanvatten. Op 
een bepaald moment zouden 
de lijfstraffen wel moeten stop-
pen, want wie als adolescent nog 
slaag krijgt, heeft later meer kans 
op een gedragsstoornis. „Ik be-
schouw het geven van klappen als 

een gevaarlijke methode, maar er 
zijn situaties waarin een gevaar-
lijke methode noodzakelijk is”, 
besloot Gunnoe. 

Senator Sabine De Bethune 
(cd&v), die al in 1999 een wets-
voorstel formuleerde om, in na-
volging van een tiental Europese 

landen, elk geweld tegen kinde-
ren strafbaar te maken, reageerde 
dat het gevaar van de pedagogi-
sche tik voor haar groter is dan de 
voordelen. „Geweld kan kinderen 
een psychologisch trauma bezor-
gen of kiemen zaaien van agres-
sie”, zei ze in Knack. De Bethune 

dient haar voorstel dan ook in ge-
wijzigde vorm opnieuw in.

Positief ouderschap
Psychologen en opvoedingson-
dersteuners reageren dat andere 
opvoedingstechnieken dezelfde 
positieve invloed kunnen hebben 
als een tik. „Het gaat over discipli-
neren, en daarvoor zijn er genoeg 
alternatieven”, meent Hilde Haer-
den van de Genkse Opvoedings-
winkel. „Maar we zijn niet katho-
lieker dan de paus. We weten dat 
er soms een tik gegeven wordt, en 
we veroordelen de mensen niet.”

„Help me. Ik was ten einde raad 
en verloor mijn geduld, en gaf 
mijn kind een tik.” Dat is vol-
gens Haerden de manier waarop 
het thema het vaakst door ouders 
wordt aangebracht. „Ouders wil-
len niet slaan. Ze zijn voldoen-
de gevoelig gemaakt en voelen 
ergens dat een tik een vorm van 
machtsmisbruik is. Bovendien 
willen ze het goede voorbeeld aan  
hun kinderen tonen. Onze taak is 
om met die jonge mensen op zoek 
te gaan naar een alternatieve, ge-
weldloze manier om kinderen 
discipline bij te brengen.”

Een verbod op de tik lijkt Haer-
den geen must. „Als je iets ver-
biedt, moet je het kunnen op-
volgen. De politiek kan beter 
investeren in nog betere informa-
tiedoorstroming naar ouders.”

„Help! Ik verloor mijn geduld en gaf m’n kind een tik...”  © Robin Mercelis

Werk aan kwaliteit in journalistiek
Berichtgeving over moorden in Loksbergen toonde opnieuw dat kwaliteitsjournalistiek 
onder druk staat. Alleen ‘mediawijs’ publiek kan verbetering brengen, meent Luc Huyse

Discretie was ver zoek tijdens de eerste dagen van de zaak-Ronald 
Janssen. Hier de aankomst aan de raadkamer in Hasselt  © Belga

Waarom nemen Davids-
fonds of KWB het ‘media-
wijs’ maken van mensen 
niet op in hun aanbod?


